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Slovo zastupitele

Ing. Anna Kadlec Valentová

Slovo zastupitele
Dovolte mi, abych Vás všechny na začátku nového roku, v probíhajícím 1. čtvrtletí, 
pozdravila. Teď již bohužel všichni víme, že rok 2022 bude jako předcházející 2 roky 
ovlivněn přítomností epidemie COVID 19. Doufejme, že již bude slábnout a podaří se 
nám ji ve zdraví přečkat.
S příchodem nového roku současně 
vstupujeme do posledního roku 
probíhajícího volebního období. Na 
sklonku léta se bude bilancovat. Každý 
ze zastupitelů sám nejlépe ví, co 
konkrétního v uplynulém období pro 
obec vykonal a zda byl v zastupitelstvu 
přínosem. I přesto, že epidemie  
ovlivňuje  i činnost obecního úřadu a 
zastupitelstva obce, podařilo se  zachovat 
a udržet kvalitní chod úřadu  a odvést v 
obci pořádný kus práce.
Ráda bych se zmínila o činnosti 
finančního výboru ve složení: Ing. Pavel 
Netrval, předseda, Ing. Anna Valentová 
a Michal Komorous, členové. Finanční 
výbor prováděl čtvrtletní prověrky 
hospodaření obce. Byly mu předkládány  
veškeré doklady o přijatých i odeslaných 
hotovostních i bezhotovostních platbách 
obce. 
Od počátku roku 2021 hospodařila 
obec v souladu s ročním rozpočtem ve 
výši 19.711.000 Kč na straně příjmů a 
21.411.000 Kč u výdajů, který byl schválen 
na veřejném jednání zastupitelstva 
obce dne 10.12.2020. Obec hospodařila 
v souladu se schváleným rozpočtem. 
Výsledkem hospodaření roku 2021 je 
přebytek  5.125.471 Kč. 
Obec disponuje k 31.12.2021 celkovou 
částkou 27.206.507 Kč. Nemá žádné 
nesplacené úvěry, jiné závazky ani 
zastavený majetek. Tato částka, v historii 
obce dosud největší, by mohla svádět k 
přehnanému optimismu. Při současném 
cenovém vývoji je však jen pojistkou 

bezproblémového udržení chodu obce 
včetně školy a nutným základem pro 
uskutečnění plánů obce, stanovených 
strategickým rozvojovým plánem, který 
zastupitelstvo schválilo a postupně 
realizuje.  Další záměry, které bude třeba 
připravit projektově pro uskutečnění v 
dalším období, představil pan starosta v 
úvodníku minulého Hlasatele. 
Kromě zpráv z činnosti fin. výboru 
bych se s Vámi ráda podělila o svoji  
lásku ke knihám. Proto mě v tomto 
čísle Hlasatele zaujal rozhovor s Pavlem 
Hajžmanem, knihovníkem v DL. 
Jsem totiž celoživotní  čtenářkou, 
navštěvuji sice knihovnu v Plzni, z 
důvodu dojíždění za prací do Plzně 
a časových možností.  Ke čtení jsem 
byla vedena od dětství, na Vánoce 
nesměla chybět kniha pod vánočním 
stromečkem pro všechny, kdo se zde 
sešli. Možná Vám to bude připadat 
legrační, ale vedu si i čtenářský deník. Je 
to úžasná pomůcka, když chcete někomu 
doporučit knihu k přečtení nebo si oživit 
vzpomínky na pěknou četbu. K četbě 
jsem vedla svoje děti a čtu si i s vnoučaty. 
Proto také ráda při jednání zastupitelstva 
podporuji vydávání knih obcí. Obdivuji 
píli Evy Horové, s jakou se věnuje 
zpracování regionální historie, mnoho 
času věnuje získávání autentických 
rozhovorů s občany.  Neuniknou mně 
ani její příspěvky v dalších časopisech, 
např. ve Vítaném hostu, který obec také 
zakupuje do místní knihovny.  V tomto 
obsahově i graficky velmi  zdařilém 

Vítězslav Opálko

Slovo starosty
Informace z obce - Ptačí chřipka
V době kulminující pandemie Covid-19 se vyskytla v naší obci ještě „ptačí chřipka“. 
Přestože i zaměstnanci  obecního úřadu byli zasaženi nemocností, zrovna v době 
zpracování ročních uzávěrek, inventur a výběru místních poplatků, neprodleně 
jsme zajistili potřebné úkony a informovali jsme všechny domácnosti podle pokynů 
veterinární správy. Je velmi příjemné konstatovat, že naprostá většina občanů (víme, 
že ne všichni) v požadovaném termínu doručila na OÚ vyplněné dotazníky s počtem 
drůbeže a ptáků. Těm náleží moje osobní poděkování, stejně tak kolegyni Štychové, 
která agendu dál zpracovávala. Samozřejmě jsme věděli, že se všichni budou bát o 
další existenci svých chovů. Provedli jsme potřebné úkony a jsme nadále v kontaktu 
s krajskou veterinární správou. Ke dni uzávěrky časopisu nebyl zjištěn žádný další 
úhyn. Chtěl bych v této souvislosti vyzdvihnout okamžitou a správnou reakci 
chovatelky z Lišic, jejíž chov ptačí chřipka postihla. Jen díky tomu, že úhyn drůbeže 
bezprostředně po zjištění nahlásila na správné místo a nesnažila se čekat a zachránit 
před utracením početný chov, se nákaza v obci dál nerozšířila. Sama přišla o 53 kusů 
drůbeže, z toho 18 kusů uhynulo, což je jistě velká ztráta.

Inventarizace majetku obce
Inventarizační komise z řad zastupitelů pro-
vedly dle zákona inventuru veškerého hmot-
ného i nehmotného majetku. Inventarizační 
soupisy byly postoupeny auditorovi; nebyly 
zjištěny inventurní rozdíly; aktiva obce činí 
celkem 168.699.596 Kč.

Probíhá audit hospodaření obce za minulý 
rok, při průběžné kontrole nebylo zjištěno 
žádné pochybení. Se závěrečnou zprávou 
auditora bude zastupitelstvo i veřejnost se-
známena na veřejném zasedání zastupitelstva obce v červnu v KD ve Snopoušovech.

Očekávejme příchod slunných jarních dnů a věřme, že vše se v dobré obrátí.

Výběr místních poplatků
V letošním roce probíhá výběr místních poplatků (odpady, pes) s ohledem na situa-
ci bankovním převodem na základě podkladů, kteří všichni obdrželi v závěru roku 
2021 do svých schránek. Po přijetí platby na 
účet obce vám během několika dní doručíme 
známku na popelnici. 

Známka z roku 2021 platí pouze do konce února 2022 a vývoz popelnic je v pondě-
lí. Děkuji všem za spolupráci. 

úprava cesty nad Snopoušovy k hájovně

Výběr poplatků v hotovosti bude 
probíhat 21. a 23. února 2022.



54

In
fo

rm
ac

e 
O

Ú
 

Inform
ace O

Ú
 - kultura

Tříkrálová sbírka
8.-9. ledna 2022 se koledovalo v Lišicích a 8. ledna v Krasavcích. Lišice s třemi králi 

- Aničkou, Amálkou Zedníkovými a Kubou Lovásem obešla Mgr. Lenka Zedníková, 
vybrali 7.130 Kč. V Krasavcích chodila paní Eva Budková s třemi královnami - Kač-
kou Maškovou, Domčou Budkovou a Terkou Kratochvílovou, vybraly 4.105 Kč. Za 
jejich opakovanou obětavou činnost jim právem patří veřejné poděkování. Děkujeme 
všem, kteří přispěli. 

krajském periodiku jsem již našla mnoho tipů k návštěvě velmi zajímavých, mně 
dosud neznámých míst. Postupně je navštěvuji při prázdninových cestách se svými 
vnoučaty. 
Ani moderní technologie (e-knihy, internet) mě od tohoto způsobu čtení neodradily. 
Troufnu si říct, že knihy mám ráda. A pokud mě kniha zaujme, doslova pohltí, 
nabídnu ji i ostatním členům rodiny. 
Přeji všem čtenářům pevné zdraví, pěknou četbu ve chvílích volna a  naději na 
návrat k normálnímu žití, kdy bychom se mohli opět bez obav setkávat!

Silvestrovský špekáček
31. prosince se od 10,00 hodin v areálu 
Chovatelny konalo tradiční opékání 
buřtů – akce s názvem Silvestrovský špe-
káček je velmi oblíbená dětmi. 

Tradiční hon MS Lukavan se konal 
26. prosince na bažanty. 

Zpívání v Lišicích
24. prosince se v 15,00 hodin v Lišicích 
na návsi zpívaly vánoční koledy. Akce se 
konala již poněkolikáté a přilákala velký 
počet místních i přespolních obyvatel. 
Zahráli manželé Květoňovi se synem, 
akce se zúčastnilo kolem 75 osob.

Kultura v kostce

Mgr. Eva Horová

Restaurování náhrobků  
na židovském hřbitově
K 1. prosinci 2020 byl židovský hřbitov v Dolní Lukavici prohlášen kulturní památ-
kou. Na základě této skutečnosti došlo během 
října a listopadu 2021 k zrestaurování asi po-
loviny náhrobků. V roce 2022 budou práce 
dokončeny.  Práce probíhají podle restaurá-
torského záměru zpracovaného restauráto-
rem, držitelem restaurátorské licence MK ČR. 
Tento záměr musel být ještě před zahájením 
prací schválen NPÚ v Plzni a k tomu muselo 
být vydáno závazné stanovisko výkonného 
orgánu státní památkové péče – ORP Přeš-
tice. Opravy se dočká i spadlá vstupní brána. 
Mojmír Malý, člen představenstva Matana a.s. 
sdělil:  „Předpokládáme, že začneme v příštím 
roce. Zahájení projektu musí předcházet zpra-
cování jednoduché projektové dokumentace, 
kterou opět musí schválit NPÚ v Plzni a opět 
k tomu musí být vydáno závazné stanovisko 
výkonného orgánu státní památkové péče.“ Na 
závěr je třeba říci, že náklady prací spolufi-
nancoval Českoněmecký fond budoucnosti, který na ně přispěl částkou 350.000 Kč.    

Kuriozita v naší obci
Manželé Libuše a Oldřich Lipertovi z Dolní Lukavice čp. 
203 mají největší (nejvyšší) kaktus. Koupili si ho v roce 
1973 a jeho současná délka činí 5,22 m.  Mají ho umístěný 
v přízemí domu a táhne se až do patra. Teď dorostl však 
až ke stropu, a tak nemá dále kam růst. 

Kultura – jaro
2. dubna  

Ukliďme Česko 

30. dubna
Oslavy osvobození v Dolní Lukavici

8. května
Cyklistický závod

(start v 10,30 hodin v Chovatelně)
 

21-.22. května
Turistická akce v DL 

(organizuje Slávek Honzík)

28. května
Pirátské odpoledne pro děti i dospělé
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Mgr. Lenka Hajšmanová

Zprávy ze základní a mateřské školy 
Školní rok 2021/2022 se přehoupl do druhé poloviny a pomalu se blíží zápis do 
první třídy a mateřské školy. Sledujte web školy a informační vitríny a nástěnky, 
kde budou bližší informace. 

Štěpánka Inka Lexová

Spolek Přátel Matky Země
se před Vánoci podílel na Adventních dnech pořádajících centrem Nastevřené 
dveře. Při 3. adventní neděli jsme tvořili dle pohanských tradic našich předků, kde 
se přítomní dozvěděli i význam těchto tradic. Za keltské vánoční melodie jsme 
vytvořili dubové krále, posvátné polínko, přáníčkové dřevíčko a společně připravili 
oltář k zimnímu slunovratu. 
Přáníčkové dřevíčko bylo poté 
přesunuto pod lípu u kostela a v 
době svátků bylo navázáno téměř 40 
přáníček. Mezi nejčastější přání patřilo 
hodně zdraví, lásky nebo konec covidu. 
Jedno z nich si dovolím však zveřejnit, 
protože si myslím, že by mohlo být 
možná i zrealizováno? Cituji: „Moc 

bychom si přáli, aby ve dveřích kostelíčka 
bylo malé okénko, abychom se mohli někdy 
podívat dovnitř. Vždy, když jdeme okolo je 
zamčeno a na mše nechodíme. I tak bychom 
se tam rádi podívali“ a dodávám přání se maj plnit o Vánocích, tak kdo ví, třeba 
bude vyslyšeno. Moc děkujeme všem, kdo se zapojil. Již třetím rokem jsme ověnčili 
světýlky i část mostu u řeky a zřejmě se stane též tradicí. 
1. ledna jsme spolupořádali se skupinou Přešticko za svobodu Novoroční pochod, 
který vedl z Jordánu přes stezku do DL se zastávkou u jezu, kde se 2 otužilci 
vykoupali, pak jsme se občerstvili u Lexů teplým čajem a pokračovali směr 
Šeříkovka-Vícov-Zámosty a zpět na Jordán. Byla to vydařená procházka, na leden i 
poněkud teplé počasí. Zúčastnilo se ji 23 účastníků a 2 psi.

ZŠ a M
Š

Lenka I. a Iva S.

Nastevřené dveře
Milí sousedé, v Nastevřených dveřích pokračujeme v aktivitách pro děti i dospělé. 
Realizovalo se u nás několik narozeninových oslav, během adventu jsme společně 
tvořili a proběhla Divadelní neděle s odpolední pohádkou pro děti a večerní 
inscenací pro dospělé. V novém školním pololetí přibyla Angličtina pro děti, 
Keramika pro děti i dospělé a Klub pro maminky s dětmi. Chystáme dětské maškarní, 
další divadelní dny, příměstské tábory a různě tematicky zaměřené workshopy. 
Chtěly bychom vám poděkovat za přízeň a podporu. 

Bc. Olga Aulíková, učitelka MŠ

Akce v MŠ
Vážení čtenáři, přinášíme vám informace o akcích v MŠ. Těsně před Vánoci potěši-
lo děti v MŠ divadlo LETADLO s příběhem „Vánočka“. Během představení se děti 
aktivně zapojovaly a byly tak součástí příběhu. S radostí, že se nezrušilo představení 
v divadle Alfa Plzeň, jsme mohli zhlédnout pohádku „Jak si Míša hledal kamaráda“. 
Moc hezké představení, doporučujeme rodičům a dětem, které Míšu neviděli.
V polovině ledna proběhlo pro zájemce každoroční vyšetření očí dětí firmou Prima 
Vizus. Tak jako v minulosti i letos byla u některých dětí zachycena mírná vada zraku 
a díky včasnému rozpoznání může dojít k její nápravě. 
Co plánujeme na další období? V rámci Šablon III se uskuteční projektový den 
se Zdravíkem, ve spolupráci s MAS Aktivios k nám zavítá Ametyst s programem 

Taneční dívčí skupinka Magic Girls 
obnovila opět svou činnost, pilně trénuje 

a přibírá i další děvčata na 2. pololetí. 
Kontaktujte pí. Lexovou 604 916 990.
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Mgr. Eva Horová

Rozhovor
s Pavlem Hajžmanem (*1963), který je 20 let knihovníkem v Dolní Lukavici. 
Vedete místní knihovnu. Jak to všechno začalo?
Prvopočátek mého působení v místní knihovně v Dolní Lukavici započal v lednu 
2002. V této době byla knihovna v přízemí budovy základní školy v klubovně. Stáva-
jící knihovník Vítězslav Opálko starší, otec současného starosty obce, mě neúspěšně 
několik měsíců přemlouval, abych knihovnu převzal. Už prý je starý a já to „mám 
doma“. Toho času jsem s rodinou bydlel ve školním bytu. Snáze než mne přesvědčil 
a zlákal na knihovnickou práci naše dvě dcery, 11-ti letou Ivanu a 8-letou Janu. Ty se 
do knihovničení s nadšením vrhly, a abych 
jim nezkazil radost a podpořil je ve smyslupl-
né činnosti, převzal jsem knihovnu smluvně 
na sebe. 

Místo knihovny se postupem času měnilo, uveďte, kde všude za vás 
knihovna byla? 
V roce 2002 byla knihovna v základní škole, kde se ve stejné místnosti provozovala 
odpolední školní družina, což nebyl úplně ideální stav. I z tohoto důvodu došlo v roce 
2003 k přesunu knihovny do zasedací místnosti obecního úřadu. Vznikly tak hez-
ké, světlé, větší a klidnější prostory pro čtenáře a návštěvníky. Provoz knihovny byl 

krátce přerušen i zde, poprvé z důvodu 
úpravy stropu a instalace nových svítidel, 
podruhé kvůli sanaci vlhkých omítek 
a nové malbě. Od srpna 2019 přechodně 
provozuji knihovnu v budově sokolovny 
čp. 13. V brzké době se však bude stěhovat 
do obecní klubovny čp. 142.

Jaký druh literatury knihovna ob-
sahuje? A o jaké z nich je největší 
zájem? 
Najdete zde literaturu všeho žánru, od 
románů pro ženy „červená knihovna“, 
přes četné druhy detektivek od českých 
i zahraničních autorů, jedno období hoj-
ně žádaných bestselerů skandinávských 
autorů až po literaturu faktu. Zajímavé 
knihy jsou připraveny i pro děti, od těch 
nejmenších až po dospívající. Každý čte-
nář si může vybrat podle svého gusta od 
cestopisů, encyklopedií, naučné literatu-
ry všeho druhu a několika druhů časo-
pisů - Vlasta, Vítaný host, Pod Zelenou 
horou a další. V současné době patří 
mezi nejvíce žádané publikace historické 
romány, zejména z českých dějin.

V souvislosti s větším rozmachem 
moderních technologií (e-knih, in-
ternetu) se nabízí otázka, zda je 
pořád počet čtenářů stejný jako 
na počátku, když jste knihovnu 
převzal? 
V dnešní době není návštěvnost knihov-

ny rozhodně masovou záležitostí. Chodí 
hlavně čtenáři, kteří vědí, co chtějí číst, 
mají znalosti s různých oborů, mají 
rádi jak knihy, tak i prostředí knihovny 
a k literatuře mají hezký vztah.  Někteří 
ze starších, věrných čtenářů už nejsou 
mezi námi, za všechny bych rád jmeno-
val zesnulou Annu Průchovou (1913-2013).  
Za 20 let mého vedení knihovny se počet 
čtenářů zásadně nemění, registrovaných 
je k dnešnímu dni 36 a těch vášnivých, 
kteří knihovnu navštěvují každý týden či 
14 dnů napočítám 15-20. A vím, že v ně-
kterých rodinách si vypůjčenou knihu 
přečtou všichni. Tím se okruh čtenářů 
ještě rozšiřuje, i když nejsou evidování. 
Věkové rozmezí našich registrovaných 
čtenářů je široké, od 3-letých až po 90-ti 
leté, mezi které patří paní Romana Ko-
morousová. Do skupiny nejaktivnějších 
čtenářů s nejvyšším počtem výpůjček pa-
tří Jaroslava Hajžmanová, Josef Koskuba 
a Jan Šimák. Domnívám se, že v dnešní 
době moderních technologií je taková 
čtenářská základna úspěch. 

Jak to funguje, když by se někdo 
chtěl stát čtenářem? 
Nejjednodušším způsobem získání 
členství je osobní návštěva knihovny. 
Založím registrační kartu a to vše bez 
poplatků. Naše obec podporuje kulturu 
a vzdělanost všech svých občanů. 

Knihovna je otevřena každé 
 pondělí od 16,00-18,00 hodin.

Bc. Zdeňka Bláhová, učitelka MŠ

Sběr hliníku v MŠ
Milé děti, vážení rodiče, prarodiče a všichni příznivci sběru hliníku, chtěla bych 
touto cestou poděkovat vám všem za účast ve sběru. Díky vám se při posledním 
sběru hliníku vybralo neuvěřitelných 440 kg hliníku a kovového odpadu. Díky vaší 
ochotě šetřit naší přírodu jsme za léta sběru odevzdávali Zoologické a Botanické 
zahradě v Plzni každý rok přes 100 kg hliníku. Poslední dva roky šel obnos 
ze sběru na adopci Kosmana běločelého, 
kterého budeme letos sponzorovat již jiným 
způsobem. Sběr hliníku bohužel z důvodu 
legislativních změn končí. Hliník nově 
můžete odnést spolu s plasty do žlutého 
kontejneru na tříděný odpad. 
Ještě jednou vám děkuji za spolupráci a 
přeji nám všem dostatek zdraví a energie na 
třídění odpadu. 

„Voda“, máme domluveno divadlo HRA s pohádkou „Dvanáct měsíčků“, díky spolu-
práci s MAS Aktivios proběhne u vybraných dětí logopedické vyšetření. Chystáme 
se na návštěvu SVČ Slunečnice. Chybět nebude ani maškarní karneval. Plánů máme 
hodně a moc si přejeme, abychom měli možnost všechny uskutečnit.   
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árci krve na Lukavicku

Lékařská péče v Dolní Lukavici
Hraběcí lékař bydlel nejprve v budově špitálu společně s personálem. MUDr. Josef 
Honor Scheinder (1804-1874) žil např. v čp. 5. Od 80. let 19. století žil hraběcí lékař 
v domě čp. 104, který patřil vrchnosti. Jako první zde žil MUDr. Julius Schneider 
(1846-1897), který zde měl svoji ordinaci a byl obvodním lékařem pro celý dolnoluka-
vický obvod. Schneider také působil v lázních Letiny, kde řídil léčebné procedury. Po 
něm zde působil MUDr. Alois Navrátil a 1. 10. 1910 byl do Dolní Lukavice jmenován 
MUDr. František Fulnecký, městský lékař v Bakově. Ten se 1. ledna 1911 vzdal svého 
své činnosti a v březnu 1911 se odstěhoval. 30.října 1921 bylo zrušeno sídlo obvodní-
ho lékaře v Dolní Lukavici – bylo přeneseno do Přeštic. Paní Miloslava Hrdinová 

Miloslava Hrdinová
Doplnění k zapomenuté osobnosti Ch. Schönbornové
Vím z vyprávění, jak lukavické komtesy pletly pro lukavické děti rukavice a šály na 
Vánoce. Pan hrabě nechával zapřáhnout do saní a za ně připojoval místní děti na 
saních a vozil je bažantnicí. Byl to veselá kopa a měl radost, když na děti bičem sha-
zoval sníh ze stromů. Dětem se to líbilo.

Mgr. Eva Horová

Zapomenuté 
osobnosti 
Liboslav Komorous 
(1912-1991)
Narodil se 20. února 1912 v Li-
šicích čp. 127 majiteli cihelny 
Václavu Komorousovi a Bar-
boře, rozené Poubové z Lišic 
čp. 4. Chodil do školy v Dol-
ní Lukavici. Poté vystudoval 
obchodní akademii v Plzni 
a v roce 1934 nastoupil kněž-

ského semináře v Praze. 29. června 1938 byl vysvěcen na kněze. Po vysvěcení působil 
3 roky na malé farnosti Minice u Strošic. 
1. dubna 1942 jmenován administrátorem ve Zdicích. Jeho příchod do zdické farnosti 
byl poznamenán zabráním čtyř zdických zvonů pro německou armádu a atentátem 
na Heydricha v květnu téhož roku. I v této nelehké době je pastoračně úspěšný, pře-
devším díky své povaze a přístupu k lidem. Jeho obliba byla známa i na konsistoři, 
takže ještě 1. srpna 1944 byl jmenován farářem. V květnové revoluci roku 1945 se stal 
členem Revolučního národního výboru. Po válce mohl naplno rozvinout své schop-
nosti. Svědčí o tom i počet 1817 biřmovaných v roce 1948, kdy do Zdic zavítal pražský 
arcibiskup Josef Beran. Únorové události 1948 nepostihují církev samotnou, ale i jeho 
osobně, kdy byl vyloučen ze studií práv v Praze. V roce 1951 se na zdickou faru přistě-
hovala po rozvodu jeho sestra Anna Michalová, rozená Komorousová, s dcerou Mar-
tou (*1938). Marie Dražská, roz. Komorousová, sdělila: „Fara ve Zdicích byla velká 
a strýc nás vždy pozval a my jsme mu pomohli s úklidem a zároveň jsme se viděli s ba-
bičkou Barborou. Bylo to vždy o letních prázdninách. S Martou jsme pečlivě uklidily 
a odměnou od strýce byl například výlet na Karlštejn s osobním strýcovým výkladem.“ 
V srpnu 1962 byl P. Komorous jmenován osobním děkanem.  V roce 1973  odešel do 
důchodu. Až do 80. let však vypomáhal jako duchovní na Svaté Hoře u Příbrami. 
Zemřel v berounské nemocnici 1. listopadu 1991 ve věku nedožitých 80 let, o týden 
později byl pohřben na zdickém hřbitově. V paměti lidu zůstal jako kliďas a lidumil. 
Měl schopnost pohovořit s každým. Je také třeba zdůraznit jeho inteligence, hovořil 
8 světovými jazyky. Znal se také s lidmi z uměleckého světa, jeho přítelem byl herec 
Rudolf Hrušínský (1920-1994). 

Mgr. Eva Horová

Dárci krve – 1. část 
V letošním roce budeme na stránkách Hlasatele zveřejňovat dárce krve z našich 
obcí. Krev může být darována buď za úplatu, nebo tzv. bezpříspěvkový odběr. 
Světový den dárců krve je 14. června. Základní podmínkou pro darování krve v ČR 
je trvalý pobyt dárce v ČR, věk dárce mezi 18 a 65 lety, tělesná hmotnost dárce větší 
než 50 kg a splnění přísných zdravotních a hygienických podmínek.
Každému dárci náleží podle zákoníku práce (§ 203, odst. 2) pracovní volno s plnou 
náhradou mzdy. Bezpříspěvkový dárce má navíc možnost snížení základu daně z 
příjmu fyzických osob. Bezplatné odběry jsou oceňovány. Již za první odběr získáte 
Krůpěj krve, bronzovou medaili prof. MUDr. Jana Jánského získáte za 10 odběrů, 
stříbrnou dostanete za 20 odběrů, zlatou za 40 odběrů a zlatý kříž za 80 odběrů. 
Ocenění uděluje Český červený kříž. 
První krok k veřejnému oceňování dárců krve v naší obci uskutečnil starosta obce 
Vítězslav Opálko při oslavách 800. výročí vzniku obce v roce 2016. Zjistil jména všech 
dárců, počet jejich odběrů a nechal pro ně vyrobit pamětní plaketu. Tu jim pak se 
symbolickými dary, připomínajícími výročí obce, s poděkováním obce slavnostně 
předal před shromážděnou veřejností při zahájení oslav. Následně byli pozváni na 
společný oběd. 
Začneme těmi dárci, kteří se mohou pochlubit nejvíce odběry.
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Mgr. Jindřiška Kaslová (*1972) ze Snopoušov čp. 3 poprvé darovala krev v roce 
1991 a s určitými přestávkami ji daruje stále. Proč ji dává? Sdělila:  „V dětství jsem se 
léčila s jistou nemocí, brala jsem spoustu léků, a když jsem dospěla, bylo vše v poho-
dě, tak jsem si řekla, že bych to tomu našemu 
zdravotnictví mohla nějak vrátit – a to byla 
ta myšlenka s darováním krve. Vzpomínám 
si, že v té době probíhala na transfuzním od-
dělení v Plzni akce ohledně určování krevní 
skupiny a tak jsem se rozhodla, že tam půjdu. 
Šla i moje mamka a výsledkem bylo, že jsme 
se obě nechaly zapsat do registru dárců kostní 
dřeně a já jsem začala darovat krev.“ Zpo-
čátku na odběry chodila jen 1x ročně (kvůli 
věku), poté 2x za rok a v současné době krev dává 3x do roka. V roce 2020 dokonce 
darovala krev 4x, jelikož byl díky koronaviru nedostatek krve a doba se mezi darová-
ním krve u žen zkrátila na 3 měsíce. Paní Kaslová má k 31. 12. 2021 za sebou 56 odběrů.  
Získala bronzovou, stříbrnou i zlatou Jánského plaketu. Má krevní skupinu 0, RH+.

Miroslav Hranáč (*1965) z Dolní Lukavice čp. 181 poprvé daroval krev v roce 
1986, kdy ho motivovali kolegové v práci. Začínal se třemi odběry ročně po 0,5 l, nyní 
krev dává dvakrát do roka. Před časem získal Zlatou plaketu Jánského za 40 odběrů. 
Sdělil: „Letos bych rád dosáhl 70 odběrů.“  Krev dává rád a bere to jako satisfakci, že 
může pomoci.

Stanislav Tampa (*1981) z Dolní Lukavice čp. 80 dává krev od roku 2001. Inspiro-
vala ho babička Marie Divišová,  dávala krev pravidelně a před zlatou plaketou ji už 
ze zdravotních důvodů odmítli. Sdělil: „Žertem jsem říkal, že za ní to zlato dosáhnu. 
V současnosti mám 77 odběrů a mám v plánu pokračovat, dokud to půjde. Pokud to 
pomáhá, dává mi to smysl.“  Krev dává 1x za tři měsíce a odběry si hlídá sám. Má 
krevní skupinu B+. Jeden čas dával i krevní plazmu, protože ji má dost a požádali ho 
o to. Dával ji jednou za měsíc a odběr probíhá trochu jinak než standardní dárcovství 
krve. Po čase mu dali pauzu, protože častějšími odběry prý trpí žíly. Na závěr dodává, 
že odběry snáší dobře.

(*1940) sdělila: „Vzpomínám si na přeštické lékaře MUDr. Retyk, Tykal, zubař Hruška 
byl na Pohořku proti hřbitovu, později na náměstí nad prodejnou s textilem vedle ko-
žešníka Hájka. Dříve bylo zvykem, že lékaři své pacienty navštěvovali a některé rodiny 
měly svého rodinného lékaře, jako např. Ottovi (čp. 53) v Dolní Lukavici.“ Paní Marie 
Dražská (*1938), rozená Komorousová z Lišic, vzpomíná na praktické lékaře pro děti 
i dospělé v Přešticích - MUDr. Stanislava Retyka, Miloslava Königa (1901-1988) a Jo-
sefa Tykala. Vypráví: „Jednou jsem si opařila ruku, rodiče mě vzali k lékaři Königovi, 
který mi to ošetřil. Můj otec byl jednou u MUDr. Retyka se žlučníkovým záchvatem. 
V roce 1945 byli v Přešticích tři lékaři. V roce 1947 měly Přeštice první sanitku a v roce 
1951 byly zrušeny soukromé ordinace.“

Mgr. Eva Horová

Na slovíčko  
s Jiřím Lexou (*1971) 
o otužování
Jsi lukavický otužilec, co tě 
k této činnosti vedlo? 
K otužování mě přivedla touha po větší 
odolnosti těla. Od několika lidí jsem slyšel, 
že se díky tomu dokázali zbavit různých 
zdravotních potíží, jako jsou častá nachlazení 
hlavně během zimy, takže jsem věděl, že to 
nebude nic špatného. Navíc bydlím kousek 

od jezu a minulou zimu jsem celkem pravidelně pozoroval pana Vlnu, jak si každou 
koupel ve studené vodě užívá. Sám pro sebe jsem si dal 1.1.2020 předsevzetí, že se 
začnu každý večer sprchovat studenou vodou. Nikomu z rodiny jsem to radši neřekl, 
protože jsem netušil, jak dlouho mi to vydrží. V polovině února jsem se zúčastnil 
valentýnského pochodu, který začínal v Přešticích, a cestou se několik účastníků 
vykoupalo v řece u příchovického Ostrova, zatímco současně vedle na zamrzlé 
zaplavené louce hráli děti hokej. Jeden kamarád otužilec oslovil mojí manželku, proč 
se také neotužujeme, když máme řeku za plotem. Tahle věta mě začala vrtat v hlavě, 
ale vůbec jsem neměl představu, kdy do té řeky dostanu odvahu vlézt.

Kdy jsi začal s plaváním v lukavic-
ké řece?
Do řeky jsem se poprvé ponořil 
2.3.2020. Teplota vody byla 4°C, ale pla-
vání se tomu říkat nedalo. Byl to rychlý 
ponor až po krk a rychle ven. Plaváním 
se to dalo nazývat asi tak po 14 dnech, 
kdy jsem dokázal udělat pár temp. 

Chodíš do řeky celoročně?
Ano, od toho 2.3. chodím pravidelně, 
snažím se každý den, ale někdy to také 
nestíhám, takže mohu mít den či dva 
pauzu. Delší pauza v řádech několika 
dnů bývá zpravidla při velké vodě v řece, 
kdy bývá voda na jezu prudká a kalná.

Jaká je současná teplota vody v 
řece (leden)? 
V době, kdy odpovídám na otázky je 

teplota vody 5°C, protože bylo na začát-
ku ledna teplo, ale při prvních mrazech 
v prosinci byla zatím nejnižší teplota 
1°C. Je to moje první „koupací“ zima, tak 
jsem sám zvědav, jaká bude teplota vody 
při mrazech, ale měla by být 0°C.

Zajím
avosti - N

a slovíčko
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Pavel Hajžman

Zprávy z fotbalu
Mužstvo mužů přezimuje v tabulce 3. třídy okresního přeboru na 2.místě, viz ta-
bulka. Trenéři mají pro hráče naplánované zimní soustředění, zaměřené především 
na fyzickou přípravu a vytrvalost. Výbor TJ na začátek března připravuje Valnou 
hromadu TJ Sokol. V listopadu brigádníci z řad fotbalistů rekonstruovali vyšlapa-
ný travnatý povrch před brankou. Poděkování patří všem zúčastněným a Lukášovi 
Hajžmanovi za pomoc s bagrem. Na jaře bude v provozu nové sociální zařízení za 
kabinami na fotbalovém hřišti.

Záhadné místo
Poznáte, kde se místo nachází? Foto 
připravil František Kubeš. 

Řešení: otvor se nachází asi 0,5 km za 
obcí DL ve skále u pozemku, který patří 
k domku vedle židovského hřbitova.

Fotohádanka
Poznáte, o jakou dívku v Dolní Lukavici 
se jedná?

Řešení: Marta Tančouzová (*1939) z DL ve 
„Dvoře“.

Společenská kronika

Mgr. Eva Horová

Noví obyvatelé
Ing. Jiří (*1990) Phd. Vrána a Ing. 
Kateřina (*1992) Vránová se do domu 
čp. 228 na Pajzovně v Dolní Lukavici 
přistěhovali v dubnu 2021 z Plzně s dcerou 
Aničkou (*2019). V květnu loňského 
roku se rodina rozrostla o syna Matouše.  
Vránovi sdělili: „Na Plzeňsko jsme se 
stěhovali před dvěma lety, každý z jiného 

konce Čech. Rádi trávíme volný čas v přírodě, k čemuž tento rozmanitý kraj přímo 
vybízí. Hledali jsme dům se zahradou jihovýchodně od Plzně. Jsme rádi, že jsme mohli 
pořídit dům od Nových. Líbí se nám, že je v Lukavici školka, škola, obchod a hezké 
dětské hřiště. Baví nás, že máme na dosah přírodu a zároveň jsme kousek od krajského 
města. Rádi se zapojíme do místních akcí a aktivit, Jirka třeba i s mandolínou 

nebo houslemi. Už po pár měsících jsme 
přesvědčeni, že nám bude Dolní Lukavice 
skvělým domovem.“

Paní Jiřina Neumannová (*1966) se 
k trvalému pobytu v Dolní Lukavici čp. 
287 přihlásila 26. května 2021. Přistěhova-
la se z nedalekých Nezdic. Dolní Lukavici 
si vybrala, protože jí sem zavedly rodné 
kořeny. Její praděda Zimerhakel po druhé 
světové válce koupil domek čp. 98. Po nich 
zde žili její teta a strýc Bozděchovi. Otec 
Jiřiny Neumannové domek již využíval 
jen k rekreaci. Paní Neumanová dům po 
otci zdědila a uvedla: „Původně jsem chtěla 
domek opravit, ale bohužel byl ve špatném 
stavu, tak to spadlo a postavil se nový dům, 
kterému bylo přiděleno čp. 287.“  Líbí se jí tu 
krásná příroda, naopak by za řekou uvítala 
novou silnici a chodník.

Gratulace k sňatku
2. října 2021 si „ano“ řekli Jana, rozená Pesel 
(*1987) a Martin Vydra (*1978) z Lišic. Man-
želé žijí se synem Matyášem (*2016) a dce-
rou Emou (*2020) v Lišicích čp. 126. 
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Obec Dolní Lukavice všem gratuluje a přeje hodně zdraví do dalších let.

Zlatá svatba
Dne 21.1.2022 oslavili zlatou svatbu 
manželé Přibáňovi z Lišic. Václav Při-
báň, rodák z Lišic čp. 21, poznal svoji 
budoucí ženu Vlastu, rozenou For-
manovou, v roce 1968 v Chlumčanech 
v kině.

Své „ano“ si řekli na Městském úřadu 
v Dobřanech. Po svatbě žili nejprve 
v Chlumčanech, v rodném bydlišti 
paní Vlasty a po několika letech se 
přestěhovali do Plzně. Většinu volné-
ho času přesto trávili v Lišicích, kde si 

postavili dům. V roce 2018 se zde usadili natrvalo. Manželé Přibáňovi mají dvě dcery: 
Vlastu (*1972) a Vladěnu (*1974), 3 vnučky a 1 pravnučku.

Rodina Kaslova ze Snopoušov

Gratulace k narozeninám
Paní Vlasta Beranová, rozená Kaslová, ze Snopoušov čp. 3, oslavila 16. února 80. na-
rozeniny. Bydlí sice v Českých Kopistech, ale o dění v obci se zajímá a vždy se těší na 
další číslo Hlasatele, kde hledá zprávy o její rodné vsi.  Přejeme všechno nejlepší. 

Jubilanti
Březen

Komorousová R, DL,  91 let
Bárta Šimon, S,   83 let
Černý Karel, S   70 let

Únor
Maderová Anna, DL 86 let 


